
Kvant er svært – men også sjovt!
Hvis du efter at have læst Kaj Rolands artikel om kvan-
teøllen – eller nogle af de andre kvante-artikler i dette
nummer af KVANT – ikke forstår kvantefysikken, er
du ikke alene! Niels Bohr skulle have sagt, at “hvis
du tror, at du kan tale om kvanteteori uden at blive
svimmel, har du ikke forstået noget af den”. Fysikstu-
derende er ingen undtagelse og derfor har de næsten
altid en sang med om kvantefysik i den traditionelle
FysikRevyTM på Københavns Universitet.

For et par år siden var det en følelsesladet popballade
over Alphavilles “Forever Young”. Den kan ses på
www.fysikrevy.dk og YouTube [1]. De første vers er:

Forever Kvant
Jeg er til revy, det er min første gang,
tiden til Kvant-1, den virker pludselig lang.
Jeg griner med, for jeg synes det’ flovt,
at jeg ik’ forstår, at kvant er sjovt.

Jeg synger med på kvanter i måneskin,
men egentlig, så fatter jeg ik’ en pind.
Ja, jeg kan hverken regne, ud eller ind,
på energi og kvantespin.

Tænk at forstå, blot en enkelt sang,
grine af en sketch, blot en enkelt gang.
Vide hvem Per Hedegård egentlig er,
de andre griner.

Men jeg – forstår det ik’,
før jeg får kvantemekanik.
Alle andre griner højt omkring mig,
men ik’ mig
men ik’ mig
Hva’ en hæveoperator egentlig?
...
jeg ved det ik’.

[1] YouTube: “FysikRevy 2011: Forever Kvant”,
www.youtube.com/watch?v=94E710v6wEM


